
 

 

 
Karmel-Info n. 151 (marzec 2023 s. 1 

 
  

 
 

 

 

PapieŨ w środ ň Popielcow Ń:  czas wr ·ciĺ do prawdy, Boga i braci  

22.02.2023 

Wielki Post to czas pomagajŃcy nam powr·ciĺ do spraw zasadniczych, aby wyzbyĺ siň tego, co nas ob-
ciŃŨa, pojednaĺ siň z Bogiem i na nowo rozpaliĺ ogieŒ Ducha świňtego, kt·ry mieszka ukryty poŜr·d 
popioğ·w naszego kruchego czğowieczeŒstwa ï m·wiğ PapieŨ w homilii Mszy środy Popielcowej. 

Franciszek udağ siň do Bazyliki Ŝw. Sabiny na Awentynie. Jest to bowiem pierwszy z koŜcioğ·w stacyj-
nych, w kt·rych od niepamiňtnych czas·w wsp·lnota chrzeŜcijaŒska w Rzymie gromadzi siň codziennie 
na wielkopostnej Eucharystii, kaŨdego dnia w innej ŜwiŃtyni. 

PapieŨ zauwaŨyğ, Ũe obrzňd posypania gğ·w po-
pioğem stanowi zachňtň, by powr·ciĺ do prawdy 
o nas samych, a takŨe do Boga i braci. 

ĂPopi·ğ przypomina nam, kim jesteŜmy i skŃd 
pochodzimy, prowadzi nas z powrotem do pod-
stawowej prawdy o Ũyciu: tylko Pan jest Bogiem, 
a my stanowimy dzieğo Jego rŃk. My mamy Ũy-
cie, podczas gdy On jest Ũyciem. On jest Stw·rcŃ, 
podczas gdy my jesteŜmy kruchŃ glinŃ ksztağto-
wanŃ Jego rňkoma. Pochodzimy z ziemi i potrze-
bujemy nieba, potrzebujemy Boga; z Bogiem 
zmartwychwstaniemy z naszych popioğ·w, ale 
bez Niego jesteŜmy prochem. PochylajŃc z po-
korŃ gğowy, by przyjŃĺ popi·ğ, przywoğajmy na-

stňpnie w pamiňci naszych serc tň prawdň: jesteŜmy Pana, naleŨymy do Niego. On bowiem çulepiğ czğo-
wieka z prochu ziemi i tchnŃğ w jego nozdrza tchnienie Ũyciaè (Rdz 2, 7). To znaczy, Ũe istniejemy, po-
niewaŨ On tchnŃğ w nas tchnienie Ũycia. I jako czuğy oraz miğosierny Ojciec, On r·wnieŨ przeŨywa Wielki 
Post, poniewaŨ nas pragnie, czeka na nas, oczekuje naszego powrotu. I zawsze nas zachňca, abyŜmy nie 
rozpaczali, nawet gdy upadamy w proch naszej sğaboŜci oraz grzechu, poniewaŨ çOn wie, z czego jeste-
Ŝmy utworzeni, pamiňta, Ũe jesteŜmy prochemè (Ps 103, 14). Usğyszmy to jeszcze raz: pamiňta, Ũe jeste-
Ŝmy prochem. B·g to wie; natomiast my czňsto o tym zapominamy, myŜlŃc, iŨ bez Niego jesteŜmy samo-
wystarczalni, silni, niezwyciňŨeni.ñ 

Jak zauwaŨyğ Franciszek, Wielki Post stanowi zatem czas przypominania sobie, kto jest Stw·rcŃ, a kto 
stworzeniem, aby obwieŜciĺ, Ũe tylko B·g jest Panem, a takŨe czas wyzbycia siň ŨŃdania samowystarczal-
noŜci oraz obsesji do stawiania siebie w centrum, do bycia prymusem, do myŜlenia, iŨ wyğŃcznie dziňki 
naszym zdolnoŜciom moŨemy byĺ bohaterami Ũycia i przemieniaĺ otaczajŃcy nas Ŝwiat. Wielkopostna 
droga ma teŨ inny aspekt, jest czasem powrotu do Boga i do braci ï przypomniağ PapieŨ. 
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ĂTak wiňc popi·ğ, kt·ry otrzymujemy na nasze gğowy tego wieczoru, m·wi nam, Ũe kaŨde ŨŃdanie samo-
wystarczalnoŜci jest fağszywe i Ũe bağwochwalstwo wğasnego çjaè jest destrukcyjne i zamyka nas w klatce 
samotnoŜci. Natomiast nasze Ũycie stanowi przede wszystkim relacjň: otrzymaliŜmy je od Boga i od na-
szych rodzic·w, i moŨemy zawsze je odnawiaĺ oraz regenerowaĺ dziňki Panu, a takŨe tym, kt·rych On 
stawia obok nas. Wielki Post jest okresem sprzyjajŃcym oŨywieniu naszej relacji z Bogiem i z innymi: 
aby otworzyĺ siň w milczeniu na modlitwň i wyjŜĺ z twierdzy naszego zamkniňtego çjaè, zerwaĺ ğaŒcuchy 
indywidualizmu i odkryĺ na nowo, poprzez spotkanie oraz sğuchanie tych, kt·rzy codziennie idŃ obok 
nas, a takŨe nauczyĺ siň miğowaĺ ich na nowo jako brata lub siostrň.ñ 

PapieŨ zauwaŨyğ, Ũe aby osiŃgnŃĺ to wszystko, trzeba nam wejŜĺ na trzy wielkie drogi: modlitwy, postu i 
jağmuŨny. Nie chodzi tu jednak o obrzňdy zewnňtrzne, ale o gesty, kt·re muszŃ wyraŨaĺ odnowň serca. 
JağmuŨna nie jest szybkim gestem dla oczyszczenia sumienia, ale dotkniňciem wğasnymi rňkami i ğzami 
cierpienia ubogich; modlitw a nie jest obrzňdowoŜciŃ, lecz dialogiem prawdy i miğoŜci z Ojcem; post nie 
jest zwykğym dobrym uczynkiem, ale wymownym gestem przypominajŃcym naszemu sercu, co siň liczy, 
a co przemija. 

ĂDrodzy bracia i siostry, pochylmy gğowy, przyjmijmy popi·ğ, uczyŒmy nasze serca lekkimi. Wyruszmy 
w drogň z miğoŜciŃ: dano nam czterdzieŜci sprzyjajŃcych dni, abyŜmy przypomnieli sobie, Ũe Ŝwiat nie 
powinien byĺ zamkniňty w ciasnych granicach naszych potrzeb osobistych, i abyŜmy na nowo odkryli 
radoŜĺ nie w rzeczach, kt·re moŨna zgromadziĺ, ale w trosce o tych, kt·rzy sŃ w potrzebie i utrapieniu. 
Wyruszmy w drogň z modlitwŃ: mamy czterdzieŜci dogodnych dni, aby na nowo daĺ Bogu prymat w 
naszym Ũyciu, aby wejŜĺ w dialog z Nim cağym sercem, a nie tylko w kr·tkich chwilach. Wyruszmy w 
drogň z postem: mamy czterdzieŜci sprzyjajŃcych dni, aby odnaleŦĺ siebie, okieğznaĺ dyktaturň wiecznie 
wypeğnionych terminarzy, spraw do zağatwienia, roszczeŒ coraz bardziej powierzchownego i uciŃŨliwego 
çegoè oraz wybraĺ to, co siň liczy.ñ 

Za: Vatican News 

 

Orňdzie papieskie na W ielki Post 2023  

21.02.2023 

Drodzy bracia i siostry!  

Ewangelie Mateusza, Marka i Ğukasza zgodnie opisujŃ wydarzenie przemienienia Jezusa. Widzimy w 
nim odpowiedŦ Pana na niezrozumienie, jakie okazali mu jego uczniowie. Nieco wczeŜniej bowiem do-
szğo do powaŨnej kontrowersji miňdzy Nauczycielem a Szymonem Piotrem, kt·ry po wyznaniu wiary w 
Jezusa jako Chrystusa, Syna BoŨego, odrzuciğ Jego zapowiedŦ mňki i krzyŨa. Jezus stanowczo go upo-
mniağ: ĂZejdŦ Mi z oczu, szatanie! JesteŜ Mi zawadŃ, bo myŜlisz nie na spos·b BoŨy, lecz na ludzki!ò (Mt 
16, 23). A Ăpo szeŜciu dniach Jezus wziŃğ z sobŃ Piotra, Jakuba i brata jego Jana i zaprowadziğ ich na g·rň 
wysokŃ, osobnoò (Mt 17, 1). 

Ewangelia o Przemienieniu PaŒskim jest gğoszona co roku w drugŃ niedzielň Wielkiego Postu. Rzeczy-
wiŜcie w tym okresie liturgicznym Pan bierze nas ze sobŃ i prowadzi na miejsce odosobnione. Nawet jeŜli 
nasze normalne obowiŃzki wymagajŃ od nas pozostania w naszych zwykğych miejscach, przeŨywajŃc po-
wszednioŜĺ czňsto powtarzanŃ, a niekiedy nudnŃ, to w okresie Wielkiego Postu jesteŜmy zaproszeni do 
ĂwejŜcia na wysokŃ g·rňò razem z Jezusem, aby przeŨyĺ wraz ze Ŝwiňtym ludem BoŨym szczeg·lne do-
Ŝwiadczenie ascezy. 

Asceza wielkopostna to usiğowanie, zawsze oŨywiane ğaskŃ, do przezwyciňŨenia naszego braku wiary i 
opor·w, Ũeby p·jŜĺ za Jezusem drogŃ krzyŨowŃ. Tego wğaŜnie, czego potrzebowali Piotr i inni uczniowie. 
Aby pogğňbiĺ naszŃ znajomoŜĺ Nauczyciela, by w peğni zrozumieĺ i przyjŃĺ tajemnicň boskiego zbawie-
nia, realizowanego w cağkowitym darze z siebie z miğoŜci, musimy daĺ siň Jemu prowadziĺ na miejsca 
odosobnione i w g·rň, odrywajŃc siň od przeciňtnoŜci i pr·ŨnoŜci. Trzeba wyruszyĺ w drogň, drogň wio-
dŃcŃ pod g·rň, wymagajŃcŃ wysiğku, ofiarnoŜci i koncentracji, jak wyprawa w g·ry. Te wymagania sŃ 
waŨne takŨe dla procesu synodalnego, w realizacjň kt·rego zaangaŨowaliŜmy siň jako KoŜci·ğ. Warto, 
abyŜmy podjňli refleksjň nad tym powiŃzaniem, jakie istnieje miňdzy ascezŃ wielkopostnŃ a doŜwiadcze-
niem synodalnym. 

Na Ărekolekcjeò na g·rze Tabor Jezus zabiera ze sobŃ trzech uczni·w, wybranych by byli Ŝwiadkami wy-
jŃtkowego wydarzenia. Chce, aby to doŜwiadczenie ğaski nie byğo indywidualne, lecz wsp·lne, jak zresztŃ 

https://www.vaticannews.va/pl/papiez/news/2023-02/papiez-w-srode-popielcowa-czas-wrocic-do-prawdy-boga-i-braci.html
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cağe nasze Ũycie wiary. Za Jezusem idzie siň razem. I razem, jako KoŜci·ğ pielgrzymujŃcy w czasie prze-
Ũywamy rok liturgiczny, a w nim Wielki Post, idŃc z tymi, kt·rych Pan postawiğ obok nas jako wsp·ğto-
warzyszy podr·Ũy. Podobnie jak w przypadku wejŜcia Jezusa i uczni·w na g·rň Tabor, moŨemy powie-
dzieĺ, Ũe nasza wielkopostna droga jest Ăsynodalnaò, poniewaŨ odbywamy jŃ razem na tej samej drodze 
bňdŃc uczniami jedynego Nauczyciela. Wiemy bowiem, Ũe On sam jest DrogŃ, a zatem ï zar·wno w dro-
dze liturgicznej jak i synodalnej ï KoŜci·ğ nie czyni nic innego, jak tylko coraz gğňbiej i peğniej wchodzi 
w tajemnicň Chrystusa Zbawiciela. 

I dochodzimy do punktu kulmi nacyjnego. Ewangelia opowiada, Ũe Jezus Ăprzemieniğ siň wobec nich: 
twarz Jego zajaŜniağa jak sğoŒce, odzienie zaŜ stağo siň biağe jak Ŝwiatğoò (Mt 17, 2). Tu jest Ăszczytò, cel 
podr·Ũy. Po wejŜciu, przebywajŃc z Jezusem na wysokiej g·rze trzem uczniom zostaje dana ğaska ujrze-
nia Go w Jego chwale, jaŜniejŃcego nadprzyrodzonym Ŝwiatğem, kt·re nie pochodziğo z zewnŃtrz, ale 
promieniowağo z Niego samego. Boskie piňkno tej wizji byğo niepor·wnywalnie wiňksze niŨ jakikolwiek 
trud, jaki uczniowie mogliby podjŃĺ, wchodzŃc na Tabor. Podobnie jak w kaŨdej trudnej g·rskiej wypra-
wie: w miarň wchodzenia trzeba skoncentrowaĺ spojrzenie na ŜcieŨce, ale panorama, kt·ra otwiera siň 
na koŒcu, zaskakuje i odpğaca swoim 
cudem. TakŨe proces synodalny czňsto 
wydaje siň Ũmudny i chwilami moŨemy 
siň zniechňciĺ. Ale to, co czeka nas na 
koŒcu, to niewŃtpliwie coŜ wspania-
ğego i zaskakujŃcego, co pomoŨe nam 
lepiej zrozumieĺ wolň Boga i naszŃ mi-
sjň w sğuŨbie Jego kr·lestwa. 

DoŜwiadczenie uczni·w na g·rze Ta-
bor zostaje dodatkowo ubogacone, gdy 
obok przemienionego Jezusa poja-
wiajŃ siň MojŨesz i Eliasz, uosabiajŃc 
odpowiednio Prawo i Prorok·w (por. 
Mt 17, 3). NowoŜĺ Chrystusa jest wy-
peğnieniem Starego Przymierza i 
obietnic: jest nierozerwalnie zwiŃzana 
z dziejami relacji Boga ze swoim lu-
dem i odsğania jej gğňboki sens. Podobnie proces synodalny jest zakorzeniony w tradycji KoŜcioğa, a jed-
noczeŜnie otwarty na nowoŜĺ. Tradycja jest Ŧr·dğem inspiracji do poszukiwania nowych dr·g, unikania 
przeciwstawnych pokus stagnacji i improwizowanego eksperymentowania. 

Zar·wno ascetyczna droga wielkopostna, jak i ta synodalna, majŃ za cel przemianň, tak osobistŃ, jak i 
eklezjalnŃ. Przemianň, kt·ra w obu przypadkach znajduje sw·j wz·r w przemienieniu Jezusa i dokonuje 
siň dziňki ğasce Jego paschalnego misterium. Aby takie przemienienie mogğo siň w nas w tym roku doko-
naĺ, chciağbym zaproponowaĺ dwie ĂŜcieŨkiò, kt·rymi moŨna p·jŜĺ, by wejŜĺ razem z Jezusem i razem z 
Nim osiŃgnŃĺ cel. 

Pierwsza odnosi siň do nakazu, jaki B·g Ojciec kieruje do uczni·w na g·rze Taborze, gdy ci kontemplujŃ 
przemienionego Jezusa. Gğos z obğoku m·wi: ĂJego sğuchajcieò (Mt 17, 5). Pierwsza wskaz·wka jest wiňc 
bardzo wyraŦna: sğuchaĺ Jezusa. Wielki Post jest czasem ğaski na ile sğuchamy Tego, kt·ry do nas m·wi. 
A jak do nas przemawia? Przede wszystkim w Sğowie BoŨym, kt·re KoŜci·ğ ofiarowuje nam w liturgii: 
nie pozw·lmy, by padğo ono w pustkň. JeŜli nie zawsze moŨemy uczestniczyĺ we Mszy świňtej, czytajmy 
czytania biblijne dzieŒ po dniu, takŨe z pomocŃ internetu. Opr·cz Pisma świňtego, Pan przemawia do 
nas w braciach i siostrach, zwğaszcza w obliczach i historiach tych, kt·rzy potrzebujŃ pomocy. Ale chciağ-
bym teŨ dodaĺ inny aspekt, bardzo waŨny w procesie synodalnym: sğuchanie Chrystusa dokonuje siň 
takŨe przez sğuchanie naszych braci i si·str w KoŜciele, przez to wzajemne sğuchanie, kt·re w niekt·rych 
fazach jest gğ·wnym celem, ale kt·re zawsze pozostaje niezbňdne w metodzie i stylu KoŜcioğa synodal-
nego. 

SğyszŃc gğos Ojca, Ăuczniowie, upadli na twarz i bardzo siň zlňkli. A Jezus zbliŨyğ siň do nich, dotknŃğ ich 
i rzekğ: çWstaŒcie, nie lňkajcie siň!è Gdy podnieŜli oczy, nikogo nie widzieli, tylko samego Jezusaò (Mt 
17, 6-8). Oto drugie wskazanie na ten Wielki Post: nie chroniĺ siň w religijnoŜci skğadajŃcej siň z nadzwy-
czajnych wydarzeŒ, z sugestywnych doŜwiadczeŒ, w obawie przed stawieniem czoğa rzeczywistoŜci z jej 
codziennymi zmaganiami, jej trudnoŜciami i sprzecznoŜciami. światğo, kt·re Jezus ukazuje uczniom, 
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jest przedsmakiem chwağy paschalnej i ku niej trzeba zmierzaĺ, idŃc za ĂNim samymò. Wielki Post jest 
ukierunkowany na Paschň: Ărekolekcjeò nie sŃ celem samym w sobie, ale przygotowujŃ nas do przeŨywa-
nia mňki i krzyŨa z wiarŃ, nadziejŃ i miğoŜciŃ, aby dotrzeĺ do zmartwychwstania. TakŨe proces synodalny 
nie powinien nas ğudziĺ, Ũe dotarliŜmy do celu, gdy B·g daje nam ğaskň niekt·rych mocnych doŜwiadczeŒ 
komunii. TakŨe i tam Pan powtarza nam: ĂWstaŒcie i nie lňkajcie siňò. ZejdŦmy na r·wninň i niech ğaska, 
kt·rej doŜwiadczyliŜmy, podtrzymuje nas w byciu budowniczymi synodalnoŜci w zwyczajnym Ũyciu na-
szych wsp·lnot. 

Drodzy bracia i siostry, niech Duch świňty oŨywia nas w tym Wielkim PoŜcie w naszym wchodzeniu na 
g·rň z Jezusem, by doŜwiadczyĺ Jego Boskiego blasku i w ten spos·b, umocnieni w wierze, abyŜmy mogli 
podŃŨaĺ drogŃ razem z nim, kt·ry jest chwağŃ swego ludu i Ŝwiatğem pogan. 

Rzym, u Ŝw. Jana na Lateranie, 25 stycznia 2023 r., w Ŝwiňto Nawr·cenia Ŝw. Pawğa Apostoğa. 

Franciszek 
tğum o. Stanisğaw Tasiemski OP (KAI)/ Watykan  

 

Japonia : siostry zakonne w ğŃczajŃ siň w pomoc migrantom i walk ň z han-

dlem lud Ŧmi  

15.02.2023 

Mimo osğabienia wartoŜci jena, do Japonii nieustannie przybywajŃ w poszukiwaniu pracy cudzoziemcy 
gğ·wnie z Wietnamu, Filipin, Peru i Brazylii. MuszŃ oni zmierzyĺ siň z wieloma problemami, jak nieucz-
ciwe warunki pracy, brak opieki zdrowotnej, nielegalne zwolnienia czy nieuczciwe agencje, kt·re pobie-
rajŃ od nich haracze, siňgajŃce niekiedy 10 tys. dolar·w. 8 lutego duŨy artykuğ na ten temat zamieŜciğa w 
amerykaŒskim dwutygodniku ĂNational Catholic Reporterò s. Shizue Hirota ï konsultantka w Radzie 
ds. SprawiedliwoŜci i Pokoju (Iustitia et Paz) przy episkopacie Japonii. PodkreŜliğa w nim ĂwyjŃtkowŃ 
rolň os·b konsekrowanych w pomaganiu obcokrajowcomò. 

Zakonnica ze Zgromadzenia Misjonarek Mercedariuszek z B®rriz (Mercedarias Misioneras de B®rriz), 
zağoŨonego przez Hiszpankň, bğ. Mağgorzatň Mariň L·pez de Maturana (1884-1934), zna problemy mi-

grant·w, gdyŨ wczeŜniej przez wiele lat 
dziağağa jako misjonarka w Nikaragui, 
Meksyku, na Filipinach, a p·Ŧniej w 
Rzymie. O tym, Ũe do Japonii nadal na-
pğywajŃ obcokrajowcy, wŜr·d nich ka-
tolicy, Ŝwiadczy m.in. fakt, Ũe dziňki 
nim liczba tutejszych katolik·w wzrosğa 
z nieco ponad 400 tys. jeszcze ok. 10 lat 
temu (3 proc. spoğeczeŒstwa) do ponad 
miliona w ostatnich latach. KoŜci·ğ ka-
tolicki w Japonii staje siň wielokultu-
rowy, wielojňzyczny i wieloetniczny. 

R·wnieŨ w ŨeŒskich wsp·lnotach za-
konnych przybywa wiele si·str, pocho-
dzŃcych z innych paŒstw azjatyckich, 
zwğaszcza z Wietnamu. Jest oczywiste, 

Ũe zajmujŃ siň one takŨe apostolstwem wŜr·d swoich rodak·w. Na przykğad w tokijskim koŜciele Ŝw. 
Ignacego ï najwiňkszej parafii w Japonii ï te mğode zakonnice z Wietnamu sŃ widoczne i obecne wŜr·d 
setek przybyğych na niedzielna Mszň Ŝw. ich ziomk·w. Niemal wszyscy oni to mğodzi ludzie, co stanowi 
jaskrawy kontrast w stosunku do starzejŃcego siň spoğeczeŒstwa i KoŜcioğa w Japonii. 

Aby jednak pom·c migrantom, potrzebna jest dobra znajomoŜĺ jňzyka i kultury japoŒskiej. Dlatego miej-
scowi ksiňŨa, siostry i bracia zakonni stanowiŃ bezcennŃ pomoc przy rozwiŃzywaniu r·Ũnych problem·w, 
z jakimi borykajŃ siň tu obcokrajowcy: wykorzystywanie seksualne przez pracodawc·w, ograniczenie 
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swobody poruszania siň i niemoŨnoŜĺ podjňcia pracy w innych firmach. Przemoc seksualna w pracy do-
tyczy zresztŃ takŨe Japonek, co pokazağy ostatnio niekt·re miejscowe seriale telewizyjne, a p·Ŧniej na 
cağym Ŝwiecie platforma Netflix. 

Siostra Hirota nie waha siň powiedzieĺ, Ũe ĂŨycie w spoğeczeŒstwie japoŒskim jest trudne, poniewaŨ stale 
istniejŃ w nim m.in. rasistowskie stereotypy w stosunku do tych, kt·rzy çwyglŃdajŃ inaczejè. Nadal nie 
akceptuje ono wielokulturowoŜci. JuŨ dzieci japoŒskie sŃ pouczane przez matki: çNie r·b tego, bo wszy-
scy bňdŃ siň z ciebie Ŝmialièò. Zakonnica zwraca uwagň, iŨ bycie Ăinnymò w Japonii nie przynosi niestety 
niczego pozytywnego. Z kolei system oŜwiatowy cechuje Ăelitaryzmò, w kt·rym nawet przedszkola oce-
nianie sŃ na podstawie liczby dzieci przyjňtych p·Ŧniej do bardziej prestiŨowych szk·ğ. SpoğeczeŒstwo 
tutejsze stresuje i nie pozwala nikomu, aby byğ takim, jakim chciağby byĺ. W rezultacie JapoŒczycy zaj-
mujŃ dopiero 54. miejsce w Ăświatowym Rankigu SzczňŜciaò. 

W odniesieniu do migrant·w z danych Ministerstwa SprawiedliwoŜci, zamieszczonych m.in. w dzien-
niku ĂMainichi Shimbunò, wynika, iŨ w latach 2015-17 zmarğo tu 69 zagranicznych staŨyst·w. Komentu-
jŃc te liczby s. Hirota wskazağa, Ũe 12 os·b to ofiary wypadk·w przy pracy a 6 os·b popeğniğo samob·j-
stwo. 

Osoby konsekrowane ï siostry, ale takŨe ksiňŨa i bracia ï wğŃczajŃ siň coraz bardziej w pomoc migran-
tom, szczeg·lnie przez doradztwo prawne. Podczas narastajŃcej fali COVID-19 przynoszono tym pra-
cownikom ŨywnoŜĺ oraz wspierano ich medycznie i finansowo. DuŨo na ten temat pisağ tygodnik kato-
licki ĂKatorikku Shimbunò. 

Osobna dziedzina pomocy obcokrajowcom w Japonii to walka z handlem ludŦmi. Organizacja Talitha 
Kum Japan opiekuje siň ofiarami tego procederu, organizujŃc dla nich schroniska. W dziağania takie 
wğŃczyğa siň m.in. jedna z polskich si·str OpatrznoŜci BoŨej. Zakonnice japoŒskie coraz czňŜciej teŨ 
wsp·ğpracujŃ z innymi organizacjami za granica. Ostatnio wziňğy one np. udziağ w zgromadzeniu og·l-
nym Federacji Konferencji Biskupich Azji (FABC) w Bangkoku w dniach 12-30 paŦdziernika 2022 r. 

o. jj (KAI Tokio) / Tokio  

  

Nikaragua : zakonnice po 20 latach opuszczaj Ń kraj z racji prze Ŝladowa Œ 

01.03.2023 

Trapistki posğugujŃce w Nikaragui od ponad dw·ch dekad ogğosiğy zakoŒczenie swojej misji w tym kraju. 
Ma to zwiŃzek z szeregiem przeŜladowaŒ wobec KoŜcioğa katolickiego w paŒstwie rzŃdzonym przez reŨim 
lewicowego prezydenta Daniela Ortegi. 

Z oŜwiadczenia wğadz koŜcielnych Nikaragui wynika, Ũe przed opuszczeniem tego kraju przekazağy one 
budynki, nieruchomoŜci i dobra swojego zgromadzenia diecezji Chontales. KilkanaŜcie si·str tego zgro-
madzenia, kt·re Ũyğo w Ŝrodkowej czňŜci kraju w gminie San Pedro de L·vago, ma teraz posğugiwaĺ w 
Panamie. 

Trapistki posğugujŃce w Nikaragui od stycznia 2001 r. to drugie ŨeŒskie zgromadzenie zakonne, kt·re z 
powodu przeŜladowaŒ KoŜcioğa musiağo opuŜciĺ ten kraj Ameryki środkowej wskutek presji wywieranej 
przez reŨim Ortegi. W lipcu 2022 r. Nikaraguň opuŜciğo 18 zakonnic ze Zgromadzenia Si·str Misjonarek 
MiğoŜci, zağoŨonego przez Ŝw. Matkň Teresň z Kalkuty. 

W lutym br. sŃd w Managui skazağ na 26 lat pozbawienia wolnoŜci biskupa Rolando Ćlvareza. Z kolei w 
marcu 2022 r. zmuszony do przedwczesnego opuszczenia Nikaragui zostağ nuncjusz apostolski abp Wal-
demar Stanisğaw Sommertag. 

Organizacje praw czğowieka szacujŃ, Ũe w rezultacie przeŜladowaŒ reŨim prezydenta Ortegi nakazağ juŨ 
zamkniňcie 9 katolickich rozgğoŜni radiowych oraz trzech stacji telewizyjnych powiŃzanych z KoŜcioğem. 

mz (KAI/IB) / Managua  
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Jak K oŜci·ğ w Polsce pomaga ğ Ukrainie w pierwszym roku wojny ? 

24.02.2023 

Rekordowe zbi·rki finansowe i rzeczowe, organizowanie transport·w na Ukrainň, za-
pewnianie miejsc pobytu dla uchodŦc·w i otaczanie ich opiekŃ, przekazywanie pomocy 
pğynŃcej ze wsp·lnot z innych kraj·w i ï co moŨe najwaŨniejsze ï praca na Ukrainie, 
sğuŨba tym, kt·rzy zdecydowali siň lub zmuszeni byli pozostaĺ w ogarniňtym wojnŃ kraju 
ï tak wyglŃdağa w pierwszym roku wojny pomoc KoŜcioğa w Polsce ofiarom konfliktu za 
naszŃ wschodniŃ granicŃ. 24 lutego mija rok od rosyjskiej agresji na Ukrainň. To byğ takŨe 
rok  wielowymiarowej pomocy Ŝwiadczonej przez KoŜci·ğ w naszym kraju dla uchodŦc·w 
z Ukrainy oraz tych, kt·rzy pozostali w swojej ojczyŦnie. 

Skalň tej pomocy nieğatwo jest oszacowaĺ, gdyŨ czňsto miağa charakter oddolny i opierağa siň na wsp·ğ-
pracy wielu instytucji, wsp·lnot, Ŝrodowisk i os·b prywatnych. Jak informuje przewodniczŃcy KEP abp 
Stanisğaw GŃdecki, KoŜci·ğ w Polsce za poŜrednictwem Caritas Polska i Caritas diecezjalnych udzieliğ 
wsparcia w r·Ũnej formie ponad 2 mln uchodŦc·w. WartoŜĺ pomocy w postaci udzielenia schronienia, 
posiğk·w, paczek ŨywnoŜciowych i dar·w rzeczowych oraz wsparcia integracyjnego wyniosğa ok. 337 mln 
zğ. Od pierwszych dni wojny Caritas udziela wsparcia rzeczowego w Ukrainie, wysyğajŃc transporty po-
mocy humanitarnej o wartoŜci ok. 260 mln zğ. 

 

Apele o pomoc i o pok·j 

JuŨ 24 lutego, w dniu rosyjskiej agresji na Ukrainň przewodniczŃcy KEP abp Stanisğaw GŃdecki wyraziğ 
w specjalnym apelu solidarnoŜĺ z wszystkimi UkraiŒcami w Polsce i na Ukrainie oraz zapewnienie o 
bliskoŜci, modlitwie i gotowoŜci pomocy ze strony KoŜcioğa w Polsce. PrzewodniczŃcy KEP w bezprece-
densowym liŜcie z 3 marca 2022 zwr·ciğ siň teŨ do Patriarchy Moskiewskiego i Cağej Rusi Cyryla z proŜbŃ, 
by zaapelowağ do Putina o wycofanie wojsk rosyjskich z suwerennego paŒstwa, jakim jest Ukraina. Abp 
GŃdecki podkreŜliğ, Ũe wojna jest zawsze klňskŃ ludzkoŜci i Ũe ĂŨaden pow·d, Ũadna racja nigdy nie uspra-
wiedliwia decyzji o rozpoczňciu inwazji wojskowej na niepodlegğy kraj, bombardowania osiedli miesz-
kalnych, szk·ğ, czy przedszkoliò. 
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Temat wojny w Ukrainie i pomocy uchodŦcom wewnňtrznym i zewnňtrznym znalazğ siň r·wnieŨ w cen-
trum wizyty ekumenicznego patriarchy Konstantynopola Bartğomieja I w Warszawie, kt·ra odbyğa siň 
pod koniec marca 2022 r. 

PrzewodniczŃcy KEP abp Stanisğaw GŃdecki, Prymas Polski abp Wojciech Polak i metropolita lubelski 
abp Stanisğaw Budzik w poğowie maja tego roku wziňli z kolei udziağ w wizycie solidarnoŜci w Ukrainie. 
Biskupi odwiedzili Lw·w, Kij·w oraz Buczň i IrpieŒ, gdzie doszğo do masowych mord·w na UkraiŒcach. 
Po powrocie podkreŜlali, Ũe wojna w Ukrainie to nie tylko jest jej sprawa, ale i Polski, a takŨe cağej Europy 
i apelowali o solidarnoŜĺ z boleŜnie doŜwiadczanym narodem ukraiŒskim. 

ZaangaŨowanie w pomoc uchodŦcom wojennym z Ukrainy byğo r·wnieŨ jednym z gğ·wnych temat·w 
spotkania Komisji Wsp·lnej RzŃdu RP i Konferencji Episkopatu Polski, kt·re odbyğo siň 7 listopada br. 
po trzyletniej przerwie.  

W zwiŃzku z pierwsza rocznicŃ rosyjskiej agresji przewodniczŃcy KEP abp Stanisğaw GŃdecki zaapelowağ 
o modlitwň o sprawiedliwy pok·j na Ukrainie we wszystkich koŜcioğach w Polsce oraz o zbi·rkň pieniňdzy 
w niedzielň 26 lutego 2023 r. po wszystkich Mszach Ŝwiňtych. 

Praca duchownych na Ukrainie  

Duchowni z Polski pracujŃcy na Ukrainie pozostali ze swoimi wiernymi. Jest to 253 kapğan·w , w tym 
185 kapğan·w zakonnych i 4 biskup·w ï zakonnik·w. Na Ukrainie pracuje teŨ 22 braci zakonnych i 126 
si·str z Polski. Wszyscy sŃ zaangaŨowani w pomoc swoim parafianom czy mieszkaŒcom prowadzonych 
oŜrodk·w jak domy seniora, domy samotnej matki, przytuliska dla bezdomnych, domy dziecka itp. Po-
magajŃ teŨ uchodŦcom wewnňtrznym, kt·rzy znaleŦli schronienie w wğaŜciwie kaŨdej parafii, oŜrodku 
czy klasztorze oraz przekazujŃ wsparcie z Polski. 

Rekordowe zbi·rki 

100 mln zğ ï to szacunkowa wartoŜĺ kwot, kt·re wpğynňğy do Caritas Polska po 24 lutego 2022 r. w 
ramach organizowanych zbi·rek. Ponad 80 mln. udağo siň zgromadziĺ w ciŃgu niecağego miesiŃca po 
wybuchu wojny. Jak podkreŜlağ ks. dr Marcin IŨycki, dyrektor Caritas Polska, byğa to rekordowa zbi·rka 
w historii tej najwiňkszej w Polsce dobroczynnej organizacji. 

Ponad 600 tys. zğ przekazane zostağo Caritas Ukraina i Caritas Spes na bezpoŜredniŃ pomoc na miejscu. 
Milion zğ otrzymağy od Caritas Polska zakony mňskie jako dofinansowanie zakonnych oŜrodk·w przyj-
mujŃcych uchodŦc·w. Same zakony ï mňskie i ŨeŒskie ï oraz liczne ruchy, stowarzyszenia, wsp·lnoty i 
parafie organizowağy r·wnieŨ zbi·rki finansowe i rzeczowe. Wedğug danych szacunkowych ISKK wartoŜĺ 
pomocy finansowej przekazanej przez zakony mňskie poszkodowanym w wyniku wojny na Ukrainie to 
ponad 16 mln zğ. 

Transporty z pomocŃ ï tysiŃc tir·w z Caritas i nie tylko 

Transport z pomocŃ przygotowany przez Zesp·ğ Pomocy KoŜcioğowi na Wschodzie KEP wyruszyğ na 
Ukrainň juŨ 25 lutego. Zbi·rki i organizacjň konwoj·w z pomocŃ natychmiast rozpoczňğa teŨ Caritas Pol-
ska i Caritas diecezjalne. W sumie do koŒca 2022 za poŜrednictwem samej tylko Caritas na Ukrainň 
trafiğo ok. 1000 tir·w, nie liczŃc wielu mniejszych transport·w pomocowych z wykorzystaniem mniej-
szych pojazd·w typu bus. Szacunkowa wartoŜĺ pomocy przekazanej na Ukrainň za poŜrednictwem Cari-
tas to ok. 200 mln zğ. Wsparcie to nie tylko podstawowa pomoc humanitarna w postaci ŨywnoŜci, ale 
r·wnieŨ Ŝrodki medyczne czy agregaty prŃdotw·rcze. 

R·wnolegle do transport·w humanitarnych uruchomiona zostağa akcja #PaczkaDlaUkrainy. Dziňki dar-
czyŒcom udağo siň juŨ wysğaĺ na Ukrainň niemal 50 tys. paczek z podstawowŃ pomocŃ humanitarnŃ o 
wartoŜci ponad 15 mln. zğ. W akcjň tň wğŃczyğy siň m.in. zgromadzenia mňskie, przygotowujŃc ok 2 tys. 
paczek, a takŨe zgromadzenia ŨeŒskie, np. benedyktynki sakramentki z Warszawy, kt·re przekazağy po-
nad 100 paczek. 

W listopadzie Caritas Polska uruchomiğa program Rodzina Rodzinie dla 620 rodzin ukraiŒskich, kt·re 
zostağy w kraju. Wsparcie ma mieĺ charakter dğugofalowy, minimum przez 12 miesiňcy. W kaŨdym mie-
siŃcu jeden czğonek rodziny moŨe otrzymaĺ 2220 hrywien, co odpowiada kwocie niecağych 300 zğ na 
kaŨdy miesiŃc. Maksymalne wsparcie dla jednej rodziny moŨe wynieŜĺ blisko 9000 hrywien, co daje 
ponad 1000 zğ/m-c. Rodziny mogŃ wydaĺ otrzymane wsparcie finansowe na podstawowe potrzeby takie 
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jak: zakup ŨywnoŜci, lek·w, Ŝrodk·w higienicznych, zakup opağu czy podstawowe remonty swoich do-
mostw. 

Transporty organizowane sŃ teŨ m.in. przez zakony, wsp·lnoty, ruchy i stowarzyszenia. Z mňskich do-
m·w zakonnych z pomocŃ humanitarnŃ na Ukrainň wyruszyğy przynajmniej 56 samochod·w, wiozŃc 
239,7 ton dar·w (w transportach znalazğy siň m.in. leki, Ŝrodki medyczne, ŨywnoŜĺ, generatory prŃdu, 
Ŝpiwory, karimaty, koce, poduszki, koğdry, ğ·Ũka polowe, plecaki, bielizna i odzieŨ, Ŝrodki czystoŜci, la-
tarki, powerbanki, kosmetyki itp.). Wg. danych szacunkowych ISKK wartoŜĺ pomocy rzeczowej przeka-
zanej przez zakony mňskie to ponad 13 mln. zğ. 

Rycerze Kolumba, najwiňksza w Ŝwiecie organizacja katolickich mňŨczyzn, przekazali od poczŃtku wojny 
dla potrzebujŃcych w Ukrainie ponad 140 tys. paczek ŨywnoŜciowych o wartoŜci ok. 14 mln. zğ., z czego 
40 tys. paczek tylko z diecezji radomskiej. W sumie Rycerze Kolumba wysğali na Ukrainň 42 tiry, wypeğ-
nione darami, wŜr·d kt·rych znalazğy siň m.in. Ŝrodki medyczne, generatory prŃdu, Ŝpiwory i ciepğe 
ubrania. 

Pakowanie paczek i wysyğanie transport·w na Ukrainň to teŨ setki inicjatyw oddolnych podejmowanych 
przez parafie, wsp·lnoty i osoby prywatne ï czňsto we wzajemnej wsp·ğpracy. Przykğadem moŨe byĺ 
parafia pw. Ŝw. Bartğomieja w Szczekocinach, kt·ra w listopadzie 2022 r. we wsp·ğpracy z Rycerzami 
Kolumba przygotowağa dla potrzebujŃcych na Ukrainie ok. 1500 paczek. 

Transporty humanitarne, r·wnieŨ w strefň dziağaŒ wojennych do miast m.in. takich jak Mariupol orga-
nizowağ teŨ ZwiŃzek Polskich Kawaler·w MaltaŒskich. Przez centra logistyczne utworzone przez Mal-
taŒskŃ SğuŨbň MedycznŃ do dziŜ przejechağy liczne transporty humanitarne ï 189 ciňŨar·wek i bus·w, 
oraz 109 ciňŨkich transport·w typu TIR. WartoŜĺ pomocy przekazanej przez ZPKM ofiarom wojny na 
Ukrainie ï zar·wno tym osobom, kt·re pozostağy na miejscu jak i uchodŦcom ï to niemal 100 mln. zğ. 
Pomoc ta moŨliwa jest m.in. dziňki miňdzynarodowym strukturom maltaŒskim. 

AŨ 125 agregat·w prŃdotw·rczych zakupili paulini, z ofiar pielgrzym·w skğadanych na Jasnej G·rze. 14 
lutego br. zostağy one przewiezione na Ukrainň i trafiğy do gospodarstwach domowych, gğ·wnie na 
wsiach, gdzie jest najtrudniej.  

Przyjmowanie uchodŦc·w 

Zdaniem bp. Krzysztofa Zadarko, przewodniczŃcego Rady KEP ds. Migracji, Turystyki i Pielgrzymek, nie 
byğo w Polsce parafii, kt·ra by nie pomagağa uchodŦcom. KoŜci·ğ przyjmowağ i przyjmuje uchodŦc·w 
wojennych w domach wypoczynkowych, klasztorach zakon·w mňskich i ŨeŒskich, oŜrodkach Caritas, 
oŜrodkach naleŨŃcych do ruch·w i wsp·lnot, w parafiach a takŨe za poŜrednictwem parafii ï w domach 
wiernych. 

UkraiŒskie rodziny znajdowağy schronienie w domach wielu biskup·w, m.in. abp Marka Jňdraszew-
skiego, czy bp Andrzeja JeŨa. Przeznaczono dla nich r·wnieŨ setki miejsc w seminariach oraz innych 
budynkach naleŨŃcych do diecezji. Wykorzystywane sŃ teŨ obiekty takie jak Dom Pielgrzyma i tzw. hale 
na Jasnej G·rze, gdzie mieszkağo ponad 100 os·b. (Obecnie jest ich kilkadziesiŃt, w tym dzieci). 

Na przykğad, Ponad 100 uchodŦc·w znalazğo schronienie w prowadzonym przez diecezjň elblŃskŃ Domu 
Formacyjnym Ŝw. Wojciecha w Mikoszewie. UchodŦcy mieli zapewnione miejsce zamieszkania i wyŨy-
wienie. Miejsca dla uchodŦc·w przygotowano teŨ w gmachu WyŨszego Seminarium Duchownego oraz w 
OŜrodku Rekolekcyjno-Ewangelizacyjnym w ElblŃgu-Stagniewie. 

Wedğug danych z paŦdziernika 2022, (danych niepeğnych, gdyŨ pochodzŃcych z 82 spoŜr·d ok. 150 czyn-
nych ŨeŒskich zgromadzeŒ zakonnych w Polsce) z nocleg·w w domach zakonnych korzystağo w tamtym 
momencie ponad 1200 uchodŦc·w, w tym ponad 600 dzieci. JeŜli chodzi o zgromadzenia mňskie, w 
pomoc uchodŦcom z Ukrainy, nie liczŃc zakonnych parafii i dzieğ, zaangaŨowanych byğo 166 dom·w za-
konnych, gdzie schronienie znalazğo 3818 os·b: 790 rodzin i 1553 dzieci. W parafiach i duszpasterstwach 
zakonnych schronienie znalazğo 1333 osoby: ponad 300 rodzin i 518 dzieci. 4 zakonne oŜrodki przyjňğy 
osoby niepeğnosprawne w liczbie 61, w tym 37 dzieci. Na chwilň obecnŃ (dane z 31.12.2022 roku) w 
oŜrodkach zakonnych zgromadzeŒ mňskich przebywa jeszcze ponad 1600 os·b z Ukrainy, gğ·wnie matek 
z dzieĺmi oraz os·b niepeğnosprawnych, niesamodzielnych i starszych. W przypadku niekt·rych zgro-
madzeŒ cağe domy i oŜrodki zostağy udostňpnione dla uchodŦc·w z Ukrainy bŃdŦ zakon finansuje ich 
pobyt w wynajňtych mieszkaniach. 
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Pomocy uchodŦcom ï bezpoŜredniej lub teŨ w innej formie ï udzieliğo teŨ 37 klasztor·w kontemplacyj-
nych, choĺ wymagağo to niekiedy ogromnych zmian organizacyjnych i wydawağo siň, Ũe przekracza moŨ-
liwoŜci wsp·lnot. Przykğadem moŨe byĺ liczŃcy zaledwie 7 mniszek klasztor benedyktynek w StaniŃt-
kach, gdzie schronienie przejŜciowo znalazğo 480 uchodŦc·w, czy r·wnieŨ siedmioosobowy klasztor be-
nedyktynek w Jarosğawiu, kt·re pomagağy przez 6 miesiňcy wspierajŃc kaŨdego dnia ok. 80 os·b. Obec-
nie w siedmiu r·Ũnych klasztorach zakon·w kontemplacyjnych przebywa 41 uchodŦc·w. GoŜcinň w Pol-
sce ï u si·str j·zefitek oraz u ojc·w jezuit·w w Czňstochowie znalazğy wsp·lnoty karmelitanek z Char-
kowa i z Kijowa. 

W sumie w oŜrodkach prowadzonych przez Caritas oraz przez zgromadzenia zakonne przebywa dziŜ ok. 
5 tys. uchodŦc·w z Ukrainy. 

Wsparcie dla uchodŦc·w w Polsce 

Instytucje koŜcielne, ksiňŨa, klerycy, zakonnicy i siostry zakonne, a takŨe przedstawiciele ruch·w, wsp·l-
not i wierni Ŝwieccy angaŨujŃ siň teŨ w szereg dziağaŒ sğuŨŃcych bezpoŜredniej pomocy potrzebujŃcym. 

Ok. 20 tys. wolontariuszy Caritas pomagağo uchodŦcom z Ukrainy na terenie cağej Polski, w tym. 1300 
os·b na granicy, w punktach pomocowych, gdzie uchodŦcom sŃ przekazywane ŨywnoŜĺ, ciepğe napoje, 
termosy, koce, Ŝpiwory, itp. W Polsce dziağajŃ 32 Centra Pomocy Migrantom i UchodŦcom, w wiňkszoŜci 
prowadzone przez Caritas diecezjalne. W 2022 r. centra udzieliğy wsparcia kilkudziesiňciu tysiŃcom 
os·b. UchodŦcy mogli w nich uzyskaĺ bezpğatnŃ pomoc materialnŃ, socjalnŃ i psychologicznŃ, pomoc w 
kontaktach z urzňdami, nauce jňzyka polskiego czy wynajňciu mieszkania. Warto podkreŜliĺ, Ũe choĺ 
centra powstağy gğ·wnie z myŜlŃ o uchodŦcach z Ukrainy, z pomocy w nich korzystajŃ r·wnieŨ inni 
uchodŦcy i migranci, np. przybysze z Czeczenii czy Afganistanu. Z Centrum w Warszawie korzysta dzien-
nie od kilkudziesiňciu do kilkuset os·b. Dla podopiecznych Centrum przed świňtami BoŨego Narodzenia 
zorganizowana zostağa Wigilia. 

Pomoc dla uchodŦc·w Ŝwiadczy kaŨda diecezja. Na przykğad w diecezji pğockiej wartoŜĺ pomocy finan-
sowej, przekazanej uchodŦcom z Ukrainy, kt·rzy przebywali na terenie diecezji, wyniosğa 183 tys. 429 zğ. 

Za poŜrednictwem Caritas do ofiar konfliktu trafiğa pomoc rzeczowa o wartoŜci blisko 8 mln. zğ. Przeka-
zana ona zostağa w 27 diecezjach. Udzielano teŨ pomocy got·wkowej, w r·Ũnych formach, w tym poprzez 
karty do sklep·w spoŨywczych (o wartoŜci ok. 2,5 mln. zğ), karty SODEXO (o wartoŜci niemal 4 mln. zğ) 
oraz kod·w na zakup ŨywnoŜci ( o wartoŜci ponad 3 mln. zğ). 32 tys. uchodŦc·w otrzymağo teŨ wsparcie 
w ramach Programu Operacyjnego Pomoc ŧywnoŜciowa. UchodŦcom wydano 2 mln. posiğk·w. 

Dziňki Caritas 8 tys. ukraiŒskich dzieci uczestniczyğo w wyjazdach wakacyjnych oraz otrzymağo wy-
prawki szkolne. Kompleksowym wsparciem objňtych jest 200 dzieci ukraiŒskich z pieczy zastňpczej wraz 
z opiekunami. Ponad 1600 dzieci objňto w diecezjach opiekŃ i wsparciem edukacyjnym. Ponad 400 tys. 
os·b otrzymağo r·Ũne formy wsparcia spoğecznego. Posiğki dla potrzebujŃcych wydawane byğy w 41 
wsp·lnotach i dzieğach zakonnych zgromadzeŒ mňskich. W szczytowym okresie byğo to ponad 5 tys. po-
siğk·w dziennie. W 194 plac·wkach zakonnych wydawane byğy paczki dla potrzebujŃcych w liczbie ponad 
2 tys. Ponad 1500 uchodŦc·w, w tym ponad 800 dzieci korzystağo natomiast z wyŨywienia zapewnianego 
przez siostry. 

Ponad 450 dzieci zostağo przyjňtych do przedszkoli prowadzonych przez zakonnice, a ponad 300 ï do 
szk·ğ. Udzielana im teŨ byğa pomoc medyczna, psychologiczna i duchowa a ok. 350 dzieci korzystağo z 
nauki jňzyka polskiego organizowanej przez siostry. ŧeŒskie zgromadzenia zakonne otoczyğy teŨ opiekŃ 
ok. 130 starszych os·b, 40 os·b niepeğnosprawnych i ok. 40 dzieci z pieczy zastňpczej. Dzieci przyjmo-
wane sŃ teŨ do przedszkoli i szk·ğ prowadzonych przez zgromadzenia mňskie a w zakonnych plac·wkach 
organizowana jest opieka oraz zajňcia edukacyjno ï rekreacyjne dla dzieci z Ukrainy, np. lekcje angiel-
skiego, zajňcia plastyczne, taniec , szachy, czy gry i zabawy. 

Wielu zakonnik·w jako wolontariusze, znajŃcy jňzyk ukraiŒski, pomaga w rozlokowaniu uchodŦc·w, 
wsp·ğpracujŃc z lokalnymi Caritas w diecezjach. Zakony i prowadzone przez nie dzieğa udostňpniajŃ na 
bieŨŃco powierzchnie dla magazynowania pomocy na rzecz Caritas czy wğasnych dziağaŒ. W kilku miej-
scach Ŝwiadczona jest takŨe pomoc prawna i psychologiczna oraz tğumaczenie dokument·w potrzebnych 
do podjňcia pracy. UchodŦcy korzystajŃ z udostňpnionego przez zakony transportu, aby nie tylko dotrzeĺ 
do miejsc zakwaterowania, ale takŨe zağatwiĺ bieŨŃce sprawy. 
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InicjatywŃ Konferencji WyŨszych PrzeğoŨonych ZgromadzeŒ Mňskich, we wsp·ğpracy z Orange Polska, 
byğa dystrybucja kart telefonicznych dla uchodŦc·w z Ukrainy (rozeszğo siň ich ponad 3 tys.) 

W szeŜciu miejscach w Polsce dziağajŃ Centra Miğosierdzia powstağe z inicjatywy Rycerzy Kolumba. Ce-
lem takich punkt·w jest udzielenie pomocy ukraiŒskim uchodŦcom, stworzenie przestrzeni integracji z 
polskim spoğeczeŒstwem poprzez prowadzenie lekcji jňzyka polskiego, zajňcia pozaszkolne oraz letnie 
programy dla dzieci, czy pomoc w poszukiwaniu pracy a takŨe przygotowywanie paczek ŨywnoŜciowych, 
kt·re wysyğane sŃ na Ukrainň. 

Przekazywanie pomocy ze Ŝwiata  

ZaangaŨowanie KoŜcioğa w Polsce na rzecz Ukrainy to r·wnieŨ poŜredniczenie i przekazywanie pomocy 
pğynŃcej ze wsp·lnot z innych kraj·w. 

Natychmiast po wybuchu wojny Papieskie Stowarzyszenie Pomoc KoŜcioğowi w Potrzebie (PKWP) wy-
sğağo na Ukrainň pakiet pomocy humanitarnej w wysokoŜci miliona euro a nastňpnie dodatkowo 300 tys. 
euro. W odpowiedzi na natychmiastowy apel Caritas Polska do sieci Caritas Internationalis zrzeszajŃcej 
ponad 160 Caritas z poszczeg·lnych kraj·w, udağo siň zgromadziĺ ok. 10 mln. zğ. na pomoc ofiarom wojny 
na Ukrainie. Wsparcie to nadal pğynie. środki na pomoc Ukrainie za poŜrednictwem Caritas Polska prze-
kazujŃ teŨ inne podmioty z zagranicy, nierzadko duŨe i znane firmy. Przekazane Ŝrodki to tysiŃce a cza-
sem i miliony zğotych. 

Zgromadzenia, ruchy i wsp·lnoty gromadzŃ i przekazujŃ na Ukrainň pomoc pğynŃcŃ z ich miňdzynaro-
dowych struktur. Przykğadem mogŃ byĺ ojcowie jezuici zbierajŃcy Ŝrodki z prowincji jezuickich z cağego 
Ŝwiata, czy Rycerze Kolumba ï czğonkowie i przyjaciele organizacji z cağego Ŝwiata przekazali na Fundusz 
SolidarnoŜci z UkrainŃ ponad 22 mln dolar·w. Inny przykğad to siostry benedyktynki sakramentki z 
Warszawy, kt·re koordynowağy przekazanie znacznej kwoty od Miňdzynarodowej Komunii Benedykty-
nek (Communio Internationa lis Benedictinarum) dla klasztor·w benedyktynek ŜwiadczŃcych pomoc 
uchodŦcom w Ukrainie i w Polsce. 

Zakony, wsp·lnoty, ruchy i stowarzyszenia w Polsce znajdowağy teŨ poprzez swoje kontakty miejsca dla 
uchodŦc·w w rodzinach i wsp·lnotach w innych krajach Europy. 

Wsp·lnota pomocy 

O. Luca Bovio jest Wğochem. Pochodzi z Mediolanu. NaleŨy do zgromadzenia Misjonarzy Matki BoŨej 
Pocieszenia (konsolat·w). Mieszka we wsp·lnocie w Ğomiankach, a jako sekretarz Papieskiej Unii Mi-
syjnej pracuje w Papieskich dzieğach Misyjnych w Warszawie. W rozmowie z KAI opowiada o prawdziwie 
oddolnej sieci pomocy, w kt·rej juŨ od roku uczestniczy. 

ï SŃsiadujemy w Ğomiankach z parafiŃ pw. Ŝw. Mağgorzaty, kt·ra od samego poczŃtku bardzo zaanga-
Ũowağa siň w przyjmowanie uchodŦc·w. Jeszcze przed wojnŃ w tej parafii mieszkağa mağa grupa UkraiŒ-
c·w a wiadomo ï jak jest potrzeba, dzwoni siň do swoich. Pierwsze samochody po uchodŦc·w wyjechağy 
na granicň juŨ w dniu wybuchu wojny. Parafia przyjňğa ich z ogromnŃ otwartoŜciŃ, gğ·wnie dziňki zaan-
gaŨowaniu wielu kobiet, matek i ich wsp·ğpracy z proboszczem. Ok. 2 tys. os·b zostağo przyjňtych w tej 
parafii w rodzinach. Powstağo Centrum Pomocy, do kt·rego zgğaszağo siň bardzo wielu potrzebujŃcych ï 
opowiada. ï Tymczasem niejako r·wnolegle, jak tylko wybuchğa wojna zaraz z Wğoch i z innych kraj·w, 
gdzie mamy kontakty poprzez nasze zgromadzenie rozdzwoniğy siň telefony: ĂProszň ksiňdza, czego po-
trzebujecie?ò I zaczňğy do nas do Ğomianek przybywaĺ transporty, kt·re zresztŃ przybywajŃ do dziŜ. Mo-
gliŜmy zağoŨyĺ wğasne Centrum Pomocy. Ale po co, skoro juŨ jedno dziağağo po sŃsiedzku? PoğŃczyliŜmy 
siğy ï opowiada. 

W domu Misjonarzy Konsolat·w w Ğomiankach mieszkağo bardzo wielu uchodŦc·w. Z Wğoch i innych 
kraj·w przybyğo teŨ kilku wolontariuszy, m.in. lekarz i pielňgniarka. Z czasem jednak, gdy potrzeby na 
miejscu zmalağy, pomoc zaczňğa byĺ przekazywana bezpoŜrednio na Ukrainň. 

ï To wydarzyğo siň dziňki kontaktom z ks. Leszkiem KryŨŃ, dyrektorem Zespoğu KEP ds. Pomocy KoŜcio-
ğowi na Wschodzie. Znamy siň, bo pracujemy blisko siebie a dodatkowo jesteŜmy sŃsiadami ï on teŨ 
mieszka w Ğomiankach. Ma ogromnŃ wiedzň na temat Ukrainy i konkretnych potrzeb. Ja nie miağem tej 
wiedzy ale za to miağem dary i darczyŒc·w. I zn·w ï uznaliŜmy, Ũe warto poğŃczyĺ siğy ï m·wi o. Bovio. 
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Do wsp·lnoty misjonarzy konsolat·w w Ğomiankach trafiğo jak dotŃd ok. 30 duŨych transport·w z po-
mocŃ, gğ·wnie z Wğoch. Przekazywano jedzenie, ubrania, leki, panele drewniane do montowania w miej-
sce wybitych szyb, agregatory prŃdotw·rcze, zestawy fotowoltaiki, Ŝrodki finansowe. Transporty organi-
zowağy parafie, stowarzyszenia, skauci i rozmaite instytucje czy fundacje. Niemağe Ŝrodki ofiarowağ m.in. 
nuncjusz apostolski w Polsce abp Salvatore Pennacchio. Transporty przywozili wolontariusze. O. Bovio 
wraz z ks. Leszkiem KryŨŃ byli juŨ 4 razy na Ukrainie, by przekazaĺ tň pomoc na miejscu. 

ï Sğowo kluczowe to Ăwsp·ğpracaò. KaŨdy moŨe staraĺ siň robiĺ jak najwiňcej na wğasnŃ rňkň, ale jeŜli 
dziağamy razem jest to nie tylko bardziej skuteczne ale r·wnieŨ sprzyja budowaniu relacji i przyjaŦni, 
kt·re zostajŃ. Jest to teŨ okazja do prawdziwie chrzeŜcijaŒskiego Ŝwiadectwa ï podkreŜla o. Bovio. 

Za: www.ekai.pl 

 

 
 
 
 
 
 
 

Ukraina :  Episkopat w Berdyczowie w rocznic ň rozpocz ňcia wojny  

W rocznicň napaŜci Rosji na Ukrainň, 24 lutego 2023 r., biskupi rzymsko-katolickiego KoŜcioğa na Ukra-
inie zaprosili kapğan·w, osoby konsekrowane i wiernych do wsp·lnej modlitwy za wstawiennictwem 
Matki Boskiej Berdyczowskiej. Od godziny 9.00 cağy episkopat trwağ razem z wiernymi na modlitwie w 
naszym Sanktuarium. Mszy Ŝwiňtej przewodniczyğ Nuncjusz Apostolski w Ukrainie abp Wiswaldas Kul-
bokas. Uczestniczyğo ponad siedemdziesiňciu kapğan·w, wiele os·b konsekrowanych, klerycy z wszyst-
kich seminari·w duchownych Ukrainy oraz spora liczba wiernych. Wielu z nich przybyğo ze swoimi bi-
skupami z odlegğych stron: z Odessy, z Kijowa, z Zakarpacia, ze Lwowa. 

 

Zgodnie z Ũyczeniem biskup·w nasza modlitwa byğa bardzo prosta: cztery czňŜci r·ŨaŒca nastňpujŃce po 
sobie, prowadzone przez ordynariuszy,  opatrzone rozwaŨaniami do poszczeg·lnych tajemnic. Pomiňdzy 

      ZAKON  

https://www.ekai.pl/jak-kosciol-w-polsce-pomogl-ukrainie-w-pierwszym-roku-wojny/
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nimi adoracja NajŜwiňtszego Sakramentu w milczeniu. Nastňpnie Eucharystia z formularza z dnia po-
wszedniego Wielkiego Postu. Na zakoŒczenie o 15.00 Koronka do BoŨego Miğosierdzia. Mocno odczuli-
Ŝmy jednoŜĺ w modlitwie w zgromadzonej wsp·lnocie: biskupi, kapğani, osoby konsekrowane, lud BoŨy, 
a takŨe jednoŜĺ z cağym KoŜcioğem ï podkreŜlonŃ obecnoŜciŃ nuncjusza papieskiego. 

Pamiňtamy r·wnieŨ o jednoŜci w modlitwie z naszymi braĺmi i siostrami w Karmelu. Dziňkujemy Na-
szemu Ojcu Generağowi za wezwanie cağego Naszego Zakonu do modlitwy w tň bolesnŃ rocznicň. Ufamy 
wstawiennictwu Maryi. Na niŃ wskazağ nam dzisiejszy Celebrans ï Arcybiskup Wiswaldas, m·wiŃc, Ũe 
nikt z nas nie ma wystarczajŃcej siğy modlitwy, ale Ona ma tň siğň wstawiennictwa ï pod Jej Obronň, 
wiňc, uciekamy siň z wielkŃ ufnoŜciŃ. 

o. Rafağ Myszkowski OCD                                                                                                                   za: karmel.pl     

  

Ukrai Œski karmelita : chcemy przebaczy ĺ, ale potrzebna skrucha agresora  

25.02.2023 

Po roku od rozpoczňcia peğnoskalowej wojny na Ukrainie wciŃŨ codziennie dochodzi do rosyjskich ata-
k·w na ludnoŜĺ cywilnŃ i pozycje obroŒc·w naszych wschodnich sŃsiad·w. StŃd kwestie myŜlenia o przy-
szğym pojednaniu po osiŃgniňciu pokoju sŃ bardzo skomplikowane. Wskazuje na to o. Witalij Kozak, 
karmelita z sanktuarium w Berdyczowie. 

Zakonnik dodaje, Ũe nawet w miejscowoŜciach 
mocno oddalonych od linii frontu, jak ta, gdzie po-
sğuguje, wojna odciska swoje piňtno na ludnoŜci. 
Po chrzeŜcijaŒsku pragnie siň dojŜĺ do moŨliwoŜci 
wybaczenia, ale potrzeba tutaj najpierw wyznania 
win i skruchy ze strony najeŦdŦcy, nie wspomina-
jŃc o samym zaprzestaniu agresji ï zauwaŨa o. Ko-
zak. 

ĂOsobiŜcie czekam na ten moment, bo chciağoby 
siň. Tylko, Ũe to jest trudne, bo np. mŃŨ mojej sio-
stry przebywa na froncie, w jednostce desantowej. 
I bardzo czňsto toczŃ oni walki 50-70 metr·w od 
Ũoğnierzy z drugiej strony. Cağy czas istnieje niebezpieczeŒstwo, Ũe zginie ï m·wi Radiu WatykaŒskiemu 
o. Kozak. ï I byĺ moŨe nie kaŨda, ale bardzo wiele rodzin przeŨywa coŜ takiego. Wiňc np. jedna z intencji, 
w kt·rych ja siň modlň, to Ũeby Pan B·g dağ ğaskň przyjňcia faktu, Ũe [wojna] jest, przyjňcia faktu, Ũe ona 
pewnego dnia siň skoŒczy, i p·Ŧniej, Ũeby Pan B·g dağ ğaskň zrozumienia, Ũe pewnego dnia trzeba [bň-
dzie] przebaczyĺ, bo nie ma innej moŨliwoŜciò. 

Tomasz Matyka SJ/vaticannews.va/Berdycz·w KAI  

 

K luszkowce : Ŝwiňcenia prezbiteratu o. Piotra Filipka  

Dnia 18 lutego 2023 w koŜciele pod wezwaniem Ŝw. Rafağa Kalinowskiego w 
Kluszkowcach nasz wsp·ğbrat Piotr Filipek przyjŃğ Ŝwiňcenia kapğaŒskie. Sa-
kramentu udzieliğ ks. bp Robert ChrzŃszcz, sufragan krakowski. 

O. Piotr pochodzi z Nağňczowa w Diecezji lubelskiej. Do Zakonu wstŃpiğ w 2003 
r., pierwszŃ profesjň zğoŨyğ 18.09.2004, a Ŝwiňcenia diakonatu przyjŃğ 2 kwiet-
nia 2022 r. Posğuguje wğaŜnie w naszej karmelitaŒskiej parafii w Kluszkow-
cach. 

Neoprezbiterowi Ũyczymy BoŨego bğogosğawieŒstwa i wszelkich potrzebnych 
ğask w posğudze. JednoczeŜnie polecamy go Waszemu modlitewnemu  wsta-
wiennictwu.           

Za: karmel.pl  
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W iadomo Ŝci z Republiki środkowoafryka Œskiej  

RoŜnie rodzina karmelitaŒska w Republice środkowoafrykaŒskiej. W piŃtek 6 stycznia 2023 roku  trzej 
mğodzi wsp·ğbracia (br. Aim®, br. Alfred i br. Wilfrid) zğoŨyli Ŝluby wieczyste na rňce prowincjağa,                
o. Saverio Gavotto.  

Ceremonia byğa bardzo sugestywna, zwğaszcza gdy rodzice naszej tr·jki mğodych ludzi, gestami typo-
wymi dla lok alnych tradycji, ofiarowali swoich syn·w Bogu NajwyŨszemu. Po zğoŨeniu Ŝlub·w uroczys-
tych trzej bracia zostali powitani uŜciskiem przez rodzinň karmelitaŒskŃ. Nastňpnego dnia, w sobotň, 
odbyğa siň kolejna uroczystoŜĺ, podczas kt·rej trzej nasi profesi przyjňli Ŝwiňcenia diakonatu. 

 

W poniedziağek 9 stycznia spotkaliŜmy siň w Bouar na dzieŒ refleksji i dzielenia siň ze wszystkimi profe-
sami i mğodymi wsp·ğbraĺmi Delegatury. PrzybyliŜmy ze wszystkich dom·w: Bozoum, Baoro, Bangui i 
Bouar. 

W kraju roŜnie niepewnoŜĺ. W poprzednich dniach na drodze miňdzy Bouar i Bozoum dochodziğo do 
atak·w rebeliant·w. We wtorek 10-go stycznia, kiedy przybyliŜmy do Bozoum na przygotowania do Jar-
marku rolniczego, zobaczyliŜmy uciekajŃcych ze szkoğy uczni·w szkoğy podstawowej: koğo Bozoum prze-
szli uzbrojeni mňŨczyŦni. Niestety w cağym kraju panuje strach, wrňcz psychoza. 

Za: carmelitaniscalzi.com  
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M niszki a trz ňsienie ziemi w Syrii  

Przesğanie karmelitanek z Aleppo (Syria), po poniedziağkowym (6 lutego 2023) trzňsieniu ziemi: 

ñWszystkie jesteŜmy bezpieczne, ale bağyŜmy siň, bo to byğo bardzo silne trzňsienie ziemi i trwağo dğugo. 
Na szczňŜcie nasz klasztor jest dobrze zbudowany i nie ma Ũadnych zniszczeŒ. Po poğudniu ugoŜciğyŜmy 
rodziny w naszych zabudowaniach. 

 
 
Ludzie sŃ bardzo przeraŨeni, poniewaŨ wiele budynk·w siň zawaliğo w wyniku trzňsienia ziemi i moŨe 
dojŜĺ do wstrzŃs·w wt·rnych. Przez cağy dzieŒ odczuwa siň lekkie drŨenie. Szkoğy i koŜcioğy przyjmujŃ 
ludzié Dziňkujň za modlitwň za nas.ò 

Za: karmel.pl  
 
 
 
 

Rzym : Zmar ğ Brat Serafino, OCD  

W niedzielň 15 stycznia Fra Serafino od Eucharystii  (Melchiorre) narodziğ 
siň dla nieba w wieku 90 lat.  Serafino Melchiorre, urodzony 2 wrzeŜnia 1932 
r. w Gioia del Colle w Apulii, uczňszczağ do Akademii Sztuk Piňknych w We-
necji. śluby karmelitaŒskie zğoŨyğ 3 czerwca 1954 roku i od 1955 r. do chwili 
obecnej byğ zakonnikiem we wsp·lnocie parafii Ŝw. Teresy w Rzymie. Za-
konnik artysta, uczeŒ Filippo De Pisis; jego sztuka doprowadziğa go do 
udziağu w wystawach krajowych i miňdzynarodowych. Autor znaczŃcych 
dzieğ, takich jak portale z brŃzu, 21 na Ŝwiecie, w tym Santa Teresa w Rzymie 
i Stella Maris w Hajfie w Izraelu.  

Pogrzeb odbyğ siň w Ŝrodň 18 stycznia 2023, w koŜciele Santa Teresa, w 
obecnoŜci czğonk·w jego rodziny, karmelit·w z r·Ũnych wsp·lnot rzym-
skich i licznego zgromadzenia wiernych. 

M·dlmy siň za niego i za jego Prowincjň WeneckŃ. 

Za: carmelitaniscalzi.com  
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śp. o. Antonin od Tr·jcy Przenaj Ŝwiňtszej (Julian StaŒczyk )  

O. Antonin od Tr·jcy PrzenajŜwiňtszej (Julian StaŒczyk) urodziğ siň 26 marca 1931 r. w Bachowicach w 
rodzinie wielodzietnej (3 braci i 4 siostry), tam teŨ uczňszczağ do szkoğy podstawowej. Po ukoŒczeniu 
Gimnazjum wstŃpiğ do Nowicjatu Ojc·w Karmelit·w Bosych w Czernej dnia 28 lipca 1949 r., a po zğoŨe-
niu pierwszej profesji 29 lipca 1950 r. zostağ przeniesiony do Wadowic, gdzie kontynuowağ naukň w Li-
ceum Og·lnoksztağcŃcym przy NiŨszym Seminarium Duchownym Ojc·w Karmelit·w (1950-1952). Stu-
dia filozoficzno -teologiczne odbyğ w Poznaniu i Krakowie, Ŝwiňcenie kapğaŒskie przyjŃğ 17 czerwca 1958 
roku  w Krakowie. 

 

Po rocznym pobycie i pracy w klasztorach w Czernej i kilkumiesiňcznym pobycie w Zawoi, zostağ skiero-
wany do pracy w Ğodzi, gdzie peğniğ posğugň kapelana Si·str Karmelitanek Bosych (1959- 1962). W ko-
lejnych latach pracowağ w Czernej, Zawoi, Poznaniu, Piotrkowicach.  W latach 1972-1975 peğniğ posğugň 
przeğoŨonego w Klasztorze w Zawoi. Przez nastňpne lata peğniğ posğugň ekonoma domu w klasztorze w 
Czernej oraz w Zawoi i Wadowicach. Od roku 1990 przebywağ w klasztorze w Wadowicach, gdzie peğniğ 
posğugň kapelana Domu Opieki Spoğecznej. 

Ostatnie lata, mimo wieku i trapiŃcych go sğaboŜci, na tyle na ile pozwalağy mu siğy, brağ udziağ w Ũyciu 
wsp·lnoty. Pan powoğağ go do siebie w nocy z 1 na 2 marca 2023 roku . 

Ojciec Antonin od Tr·jcy PrzenajŜwiňtszej (Julian StaŒczyk), przeŨyğ w zakonie 73, a w kapğaŒstwie 65 
lat, odszedğ do domu Ojca w 92 roku swego Ũycia. UroczystoŜci pogrzebowe naszego wsp·ğbrata odbyğy 
siň 4 marca 2023 r. w koŜciele przy klasztorze w Wadowicach. Po Mszy Ŝw. nastŃpiğo odprowadzenie 
ciağa zmarğego ojca do kwatery Karmelit·w Bosych na cmentarzu przy ul. Matki Boskiej Fatimskiej 72. 

Za: karmel.pl  
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Z klasztoru pozna Œskiego braci  

Luty w naszym klasztorze rozpoczŃğ siň dniem 

skupienia dla os·b konsekrowanych. Jak co 

roku Bazylika Ŝw. J·zefa 1 lutego od godziny 

16.00 zostağa wypeğniona przez delegacje zako-

n·w i zgromadzeŒ ŨeŒskich i mňskich naszej 

archidiecezji. Spotkanie prowadziğ Ks. bp. 

Grzegorz Balcerek. Konferencjň o Ũyciu konse-

krowanym wygğosiğ Biskup pomocniczy diece-

zji tarnowskiej Artur WaŨny. Po konferencji 

miağ miejsce poczňstunek w naszym refekta-

rzu, byğa to okazja do rozm·w i wymiany do-

ŜwiadczeŒ. Po konferencji wsp·lnie zaŜpiewa-

liŜmy Nieszpory, Apel Jasnog·rski i odbyğa siň 

Adoracja NajŜwiňtszego Sakramentu piňknie 

prowadzona przez siostry Misjonarki Chry-

stusa Kr·la. Nastňpnego dnia - 2 lutego, w 

dzieŒ Ũycia konsekrowanego, o 10.00 w archi-

katedrze poznaŒskiej arcybiskup Stanisğaw 

GŃdecki odprawiğ uroczystŃ mszň ŜwiňtŃ, po 

kt·rej udaliŜmy siň do seminarium na obiad. 

Zdjňcia z obchod·w Ũycia konsekrowanego w 

naszej bazylice i archidiecezji moŨna obejrzeĺ 

na stronie Towarzystwa Chrystusowego: 

https://www.chrystusowcy.pl/kalenda-

rium/dzien -zycia-konsekrowanego-2023(2) .  

W lutym dziewiňcioŜrodowŃ nowennň przed 

uroczystoŜciŃ Ŝw. J·zefa ubogacili swymi ho-

miliami: 8 lutego - KsiŃdz Mateusz Misiak, 

proboszcz Parafii Farnej, kanonik gremialny i 

prepozyt Kapituğy Kolegiackiej PoznaŒskiej. W 

swej homilii m·wiğ o potrzebie odwagi wiary, na wz·r Ŝw. J·zefa. Natomiast 15 lutego - Ks. Trojan Mar-

chwiak, proboszcz parafii Ŝw. Wojciecha, na terenie kt·rej znajduje siň nasz klasztor. M·wiğ o potrzebie 

cierpliwoŜci i akceptacji w drodze wiary. 

W Wielkim PoŜcie kazania pasyjne na Gorzkich Ũalach w Bazylice gğosi o. Gabriel W·jcicki, kt·ry w ostat-

niŃ niedzielň m·wiğ o potrzebie dawania Ŝwiadectwa prawdzie. Gğosi je r·wnieŨ w Farze poznaŒskiej, 

przy starym rynku.  

25 lutego nawiedziğa Sanktuarium Ŝw. J·zefa Akcja Katolicka naszej archidiecezji, byğ to dla tej wsp·l-

noty dzieŒ skupienia z mszŃ Ŝw. i konferencjŃ.  

MoŨe nieco wspomnň jeszcze o stanie zdrowia o. Mariusza i o. Jana Kantego. O. Mariusz podejmuje 

czňste spacery, ĺwiczenia na poprawň i utrzymanie percepcji oraz ma zapewnionŃ opiekň przez br. To-

masza i ojc·w klasztoru. O. Jan Kanty ma stağŃ opiekň lekarskŃ i braci: o. J·zefa Tracza i br. Grzegorza 

Loksztejna.  
o. Aleksander Szczukiecki ocd 

 

        PROWINCJA - BRACIA  

https://www.chrystusowcy.pl/kalendarium/dzien-zycia-konsekrowanego-2023(2)
https://www.chrystusowcy.pl/kalendarium/dzien-zycia-konsekrowanego-2023(2)
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W ieŜci z Drzewiny  

Spotkania formacyjne z mniszkami  

Kontynuujemy spotkania formacyjne na temat Deklaracji o charyzmacie karmelitaŒskim. Mamy z tŃ 
pracŃ pewne op·Ŧnienie spowodowane ubiegğorocznŃ sytuacjŃ we wsp·lnocie. Chcemy jŃ jednak dopeğ-
niĺ, uwaŨajŃc jŃ za waŨnŃ i inspirujŃcŃ do rewizji Ũycia osobistego i wsp·lnotowego. Aby rozszerzyĺ nasze 
spojrzenie na niekt·re tematy, zaprosiliŜmy do wsp·ğpracy nasze Siostry. 

 

W styczniu odbyğo siň spotkanie ze wsp·lnotŃ w Suchej Hucie odnoŜnie numeru 23: ĂPrzyjaŦŒ z Bogiem 
jako stan permanentnyò, czyli temat bardzo waŨy, bo zwiŃzany z nieustanna modlitwŃ i chodzenie w 
obecnoŜci BoŨej; a 2 lutego z Siostrami w Orğowie na temat ĂSamotnoŜĺ i milczenieò. Wprawdzie Dekla-
racja skierowana jest tylko do braci, ale wiňkszoŜĺ temat·w w niej poruszonych dotyczy takŨe si·str. 
Takie dzielenie siostrzano-braterskie ubogaciğo nasze rozumienie wielu zagadnieŒ, w kt·rych siostry 
majŃ wiňksze doŜwiadczenie. Wierzymy, Ũe tego typu spotkania mogŃ nam pom·c lepiej zrozumieĺ nasze 
mňskie powoğanie karmelitaŒskie, tak jak byğo to w wypadku św. Jana od KrzyŨa, jak r·wnieŨ siostrom 
swoje powoğanie. Stoimy wtedy mocniej Ăna dw·ch nogachò i Ăoddychamy dwoma pğucamiò karmelitaŒ-
skimi, tzn.  pğucami braci i si·str. 

Wraz z cağym Zakonem czytamy w tym roku manuskrypt A Ŝw. Teresy od DzieciŃtka Jezus, wedğug sche-
matu podanego przez Definitorium generalne, a raz w miesiŃcu dzielimy siň tym fragmentem. Dodat-
kowo, ale lepiej wniknŃĺ w myŜl Teresy, na wsp·lnotowe lectio divina  bierzemy jakiŜ tekst Pisma świň-
tego, szczeg·lnie dla Niej waŨny i przy Jej pomocy staramy siň go lepiej zrozumieĺ. Aby nie zatrzymywaĺ 
tylko dla siebie tych skarb·w Tereskowych, chcemy podzieliĺ siň nimi z tymi, kt·rzy do nas przyjeŨdŨajŃ 
na dğuŨsze pobyty. PrzygotowaliŜmy cykl rozwaŨaŒ audio o cnotach teologalnych w ujňciu św. Tereski. 
Kto chciağby z tej moŨliwoŜci skorzystaĺ, bňdzie m·gğ posğuchaĺ, jak Ona Ũyğa wiarŃ, nadziejŃ, miğoŜciŃ i 
otrzymaĺ podpowiedŦ jak te cnoty wcielaĺ w Ũycie codzienne. 

Wichura rozwalajŃca pğoty 

W lutym  nawiedziğy nas mocne wiatry, jak chyba i inne czňŜci Polski. Nie jest to dla nas nic nowego, 
prawie co roku one nas dotykajŃ i dokonujŃ r·Ũne szkody. NajczňŜciej przewracajŃ drzewa. W tym roku 
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szkody sŃ jednak szczeg·lnie dotkliwe. Wiatr przewr·ciğ nam pğot i to na dğugoŜci aŨ 60 m. Trzeba jednak 
przyznaĺ, Ũe niekt·re pionowe sğupy w miejscu styku z ziemiŃ byğy nadgnite. Od postawienia pğotu mi-
nňğo juŨ 26 lat, miağ wiňc prawo nasz Ăjubilatò czuĺ siň zmňczony, chociaŨ pozostağa czňŜĺ pğotu, czyli 
przňsğa sŃ jeszcze zdrowe. Pğot na razie leŨy a my zastanawiamy siň, jak go postawiĺ albo jak go wymieniĺ 
na nowy. Czekamy na wğaŜciwe rozeznanie, lepszŃ pogodň i nabieramy siğ do tej pracy. 

 

Sad 

Nasz sad starych odmian drzew owocowych, wydağ w zeszğy roku, jak na nasze warunki glebowe, duŨo 
owoc·w. Szczeg·lnie obrodziğy jabğonie. Z mağej czňŜci jabğek zrobiliŜmy 500 litr·w znakomitego soku i 
170 sğoik·w litrowych musu. Jabğka sŃ stağym elementem naszego klasztornego stoğu. Pozytywne efekty 
takiej diety mogliŜmy doŜwiadczyĺ podczas rutynowych badaŒ krwi. Dw·ch braci nigdy jeszcze nie miağo 
tak niskiego cholesterolu! Sprawdziğo siň przysğowie ĂJedno jabğko z wieczora trzyma z dala doktoraò. 
My jednak jemy codziennie znacznie wiňcej, co teŨ i innym polecamy. 

CechŃ szczeg·lnŃ naszego sadu jest duŨa r·ŨnorodnoŜĺ drzew starych jabğoni. Mamy ich aŨ 30 odmian. 
Najstarsze to polska Kosztela, majŃce swe poczŃtki w 1590 r. i Kr·tkon·Ũka Kr·lewska, opisana po raz 
pierwszy w 1613 r. PoniŨej schemat naszego ekologicznego sadu, kt·ry posiada na swoje owoce oficjalny 
certyfikat.  

o. Ğukasz Kansy OCD 

 

Toru Œ:  o. K rzysztof Piskorz wyg ğosiğ rekolekcje dla student·w AKS iM  

Od środy Popielcowej, 22 lutego, do piŃtku, 24 lutego, byğo mi dane wygğosiĺ rekolekcje wielkopostne 
dla student·w Akademii Kultury Spoğecznej i Medialnej w Toruniu, kt·rej zağoŨycielem jest o. dr Tade-
usz Rydzyk CSsR. 

Akademia Kultury Spoğecznej i Medialnej w Toruniu Akademia Nauk Stosowanych to renomowana 
uczelnia, kt·ra oferuje atrakcyjne kierunki studi·w: dziennikarstwo i komunikacja spoğeczna, politolo-
gia, informatyka (inŨynierska) oraz informatyka medialna. W ramach tych kierunk·w studenci majŃ do 
wyboru interesujŃce specjalnoŜci. Oto relacja spisana przez samych uczestnik·w rekolekcji: 


